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§ 1 Närvarande 

 

Sekreteraren noterar närvaro. 

 

 

 

§ 2 Val av justerare 

 

Utses Inger Handell att tillsammans med Sylvia Stemme justera dagens 

protokoll. 

 

 

 

§ 3 Anmälan av övriga frågor samt fastställande av dagordningen 

 

Rådet anmäler några övriga frågor varefter dagordningen fastställs. 

 

 

 

§ 4 Anmälan av protokollsjustering HKR 7/2008-08-12 

 

Rådet lägger med godkännande anmälan till handlingarna. 

 

 

 

§ 5 Anmälan av protokollsjustering ÄN 8/2008-08-19 

 

Rådet lägger anmälan till handlingarna. 

 

 

 

§ 6 Anmälan av protokollsjustering KPR 7/2008-08-12 

 

Rådet lägger anmälan till handlingarna. 

 

 

 

§ 7 Tertialrapport 2 år 2008 

 

Äldreförvaltningen prognostiserar att äldrenämnden kommer att 

redovisa ett nettoöverskott om 4,6 mnkr för verksamhetsåret 2008. 

Överskottet hänförs huvudsakligen till ej förbrukade medel för 

kostprojektet och för bedömningskansliet.  

  

Med hänvisning till den övergripande verksamhetsuppföljningen 

bedömer förvaltningen att äldrenämnden under året arbetat mot de av 

stadens inriktningsmål som är relevanta för nämnden och att nämndens 

mål för verksamheten kommer att uppnås. 

 

 

Rådet har ingen erinran. 
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§ 8 Värdigt liv i äldreomsorgen – remiss SOU 2008:51 

 

Värdighetsutredningen föreslår nya bestämmelser i socialtjänstlagen om 

en nationell värdegrund. Dessa bestämmelser tydliggör den människosyn 

som ska gälla i äldreomsorgen. Bedömningskriterier föreslås, enligt 

utredningen, utarbetas av Socialstyrelsen och länsstyrelserna. Ett 

nationellt instrument för behovsbedömning ska också utarbetas. Vidare 

föreslås ett frivilligt system för värdegrundsmärkning och att 

kommunerna ska kunna ge ersättning till enskilda personer som inte fått 

det bistånd som socialnämnden garanterat. Statliga stimulansbidrag för 

kompetensutveckling, informationsinsatser och värdegrundsmärkning 

föreslås också. 

 

 

Rådet gör följande uttalande: 

 

I dagsläget ses det som en fullkomlig utopi för personer med 

funktionshindret elöverkänslighet att kunna omfattas av de förslag, som 

läggs fram i betänkandet. 

I en enkätundersökning gjord av Elöverkänsligas Riksförbund anger  

97 % av de svarande i Stockholms län att de inte kan vistas i ett vanligt 

äldreboende. 

Elöverkänsligas förening i Stockholms län känner idag inte till någon 

enda kommun i Stockholms län, där det finns ett äldreboende anpassat 

för elöverkänsliga personer, trots information om det erkända 

funktionshindret och om de elöverkänsligas behov. 

 

 

§ 9 Livskvalitet på äldreboendet – Revisionskontorets rapport 2008/3 

 
Revisionskontorets granskning visar en god fysisk omvårdnad, men en generell 

brist på social stimulans och sociala aktiviteter inom vård- och 

omsorgsboendena för äldre. Granskningen visar därutöver att det finns brister i 

dokumentationen för den enskilde. Kontoret anser att det är en angelägen 

uppgift för stadsdelsnämnderna att, genom en individuell planering och 

uppföljning, säkerställa de äldres integritet, självbestämmande och delaktighet.  

 

Revisionskontoret konstaterar att det i budget 2008 finns två verksamhetsmål 

angivna som berör livskvalitet för äldre i vård- och omsorgsboenden. Enligt 

kontoret ger dessa mål inte tillräcklig vägledning för verksamheten. Det behövs 

tydligare mål och indikatorer på både central och stadsdelsnämndsnivå. Det 

finns också behov av en för staden gemensam värdegrund med etiska riktlinjer 

som stöd i äldreomsorgen. 

 

 

Rådet har ingen erinran. 
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§ 10 Inventering av stadens servicehus 

 

Äldreförvaltningen har i samråd med stadsledningskontoret och Micasa 

fastigheter i Stockholm AB gått igenom servicehusens status. Resultatet 

redovisas i bifogad PM. Promemorian har beaktats i förvaltningens 

beredning av en plan för boende för äldre i Stockholm, vilken redovisas i 

ett annat tjänsteutlåtande. 

 

 

Rådet gör följande uttalande: 

 

Micasa håller på med en tillgänglighetsinventering. För gruppen 

hörselskadade tas tre intressanta saker upp. ”Ljudklimat”, slinga i 

samlingssal och slinga i sammanträdesrum. De kollar inte om slingan 

fungerar utan bara om det finns en förstärkare där. Rapporten ger inte 

svar på om det finns en receptionsslinga. Boverket har i sina Byggregler 

fastställt att det ska ingå. Inte heller tar man upp visuella signaler 

kopplade t ex till brandlarmet. 

 

Forskning säger att ca 60 % av alla över 70 år har en hörselskada. För 

döva finns det enligt rapporten 12 lägenheter anpassade. Hur många är 

anpassade för de hörselskadade? Det framgår inte. 

 

Rådet vill uppmärksamma äldrenämnden på att det som skrivs under 

rubriken ”Tillgänglighet” i Micasa Fastigheters i Stockholm AB 

promemoria endast avser enkelt avhjälpta hinder för de 

funktionshindrade som omfattas av Plan- och Bygglagen (PBL 17 kap. 

21a §). Övriga funktionshinder åtgärdas ej, vilket innebär att allergiker, 

elöverkänsliga m fl idag saknar tillgänglighet till Stockholms servicehus. 

 

 

 

§ 11 GSM-lösning för trygghetstelefoni 

 

Vissa personer som blir beviljade trygghetslarm saknar fast telefoni. Det 

finns tekniska lösningar som gör att trygghetslarm likväl kan fungera. 

För att personer som bor i olika stadsdelsområden ska behandlas lika 

behövs kommuncentrala riktlinjer eller rekommendationer. 

 

 

Rådet gör följande uttalande: 

 

Rådet anser inte att en planerad GSM-lösning för trygghetstelefoni har 

med trygghet att göra. 

I Socialstyrelsens Meddelandeblad (mars 2007) ges många exempel på 

olika typer av problem, som kan uppstå vad gäller driftsäkerheten. 

SoS skriver: ”Det finns inga enkla besked om vad som fungerar eller 

vilka lösningar, som kan medföra att larmet störs eller sätts ur funktion”. 

”Det är av stor vikt att personalen kontrollerar att trygghetslarmet 

fungerar hos den enskilde både vid installation och fortlöpande under 

tiden den enskilde har ett larm”. 
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SoS skriver dessutom att enligt SoL och LSS ska insatser enligt 

respektive lag vara av god kvalitet. 

 

Förutom ev. problem med driftsäkerheten, så kan den trådlösa tekniken 

innebära en hälsofara. EU:s miljöbyrå, EEA, uppmanar till brådskande 

åtgärder för att minska exponeringen från mobiltelefoner, mobilmaster 

samt trådlösa nätverk som WLAN/WiFi. Detta uttalande från EEA beror 

bl a på en granskning av fler än 2000 vetenskapliga rapporter, som utförts 

av en internationell grupp ledande vetenskapsmän, forskare och 

folkhälsoexperter. Gruppen anser att gränsvärdena för strålningen ligger 

tusentals gånger för högt. 
1
 

 

 

§ 12 Redovisning av medarbetarenkäten 2008 

 

Stockholms stad har genomfört en medarbetarenkät där samtliga 

tillsvidareanställda i staden har haft möjlighet att besvara frågor om 

organisation, ledarskap, delaktighet, medarbetarskap, 

kompetensutveckling, trivsel, arbetsklimat, arbetsbelastning och hälsa. 

Enkäten visar på ett bra resultat för staden totalt sett och för 

äldreförvaltningen. Förvaltningens medarbetare är nöjda framförallt 

inom områdena trivsel och medarbetarskap. Enkätresultatet utgör ett bra 

underlag för förvaltningen att arbeta vidare utifrån. 

 

 

Rådet har ingen erinran. 

 

 

 

§ 13 Utveckling av e-tjänst – digital omvårdnadsjournal - 

omsorgsdagboken 

 

I samband med äldrenämndens beslut om verksamhetsplan för år 2007 

angavs bl.a. följande: ”Ett led i informationsarbetet är att digitala 

omvårdnadsjournaler, där den anhörige via Internet eller telefon kan se 

hur omsorgen utförs, ska införas”. Äldreförvaltningen har på uppdrag av 

äldrenämnden i samarbete med stadsledningskontoret utrett teknik och 

säkerhet för införande av digitala omvårdnadsjournaler 

(omsorgsdagbok). Äldreförvaltningen föreslår att äldrenämnden uppdrar 

åt förvaltningen att fortsätta med arbetet att utveckla omsorgsdagboken 

och att genomföra införandet av e-tjänsten Omsorgsdagboken. 

Utvecklingen av Omsorgsdagboken ligger helt i linje med den nationella 

It – strategin. Äldreförvaltningen föreslår vidare att uppdraget vidgas till 

att Omsorgsdagboken ska vara åtkomlig för alla äldre som har någon 

form av insats inom äldreomsorgen och inte bara till äldre som endast 

har hemtjänst. 

 

 

Rådet har ingen erinran. 

                                                 
1 Källor: http://www.eea.europa.eu samt www.bioinitiative.org  

http://www.eea.europa.eu/
http://www.bioinitiative.org/
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§ 14 Rapportering av ej verkställda beslut enligt 4 kap 1§ 

socialtjänstlagen, kvartal 2 2008 

 

Enligt socialtjänstlagen (SoL) 16 kap. 6 f-h § är kommunerna skyldiga att 

anmäla alla gynnande beslut enligt 4 kap. 1 § socialtjänstlagen som inte 

verkställts inom tre månader. Kommuner som inte inom skälig tid 

tillhandahåller bistånd enligt 4 kap. 1 § SoL som någon är berättigad till enligt 

beslut av kommunen, kan av länsrätten åläggas att betala en särskild avgift. I 

förslaget till Lag om valfrihetssystem (LOV) föreslås ett tillägg i 

socialtjänstlagen som innebär att kommunen får avvakta med att verkställa 

biståndsbeslut om den enskilde själv begär detta. Detta för att socialtjänstlagen 

inte ska begränsa den enskildes möjlighet att välja utförare. 

 

 

Rådet har ingen erinran. 

 

 

 

§ 15 Anmälan av Branschrådets protokoll 2008-05-30 

 

Anmälan läggs till handlingarna. 

 

 

 

§ 16 Uppföljning av ramavtal om enstaka platser, stadens vård- samt 

hemtjänst i kommunal och privat regi 2006 och 2007 

 

Kommunfullmäktige beslutade 2005-12-12 om en uppföljningsmodell för 

äldreomsorgen som innebär att alla verksamheter som är belägna inom 

stadsdelsnämndernas områden och att verksamheter som Stockholms 

stad har ramavtal med ska följas upp.  

 

Genomförda uppföljningar visar i stort på fungerande verksamheter med 

god omsorg och gott bemötande. Inom vård- och omsorgsboendena 

bedrivs en god hälso- och sjukvård. 

 

Omsorgspersonalens utbildningsnivå redovisas vara över 80% vid de 

flesta enheterna oavsett verksamhets- och regiform. Den genomsnittliga 

personalomsättningen 2007 per verksamhetsområde varierar mellan 3% 

och 8%.  

 

De brister som framkommer inom vård- och omsorgsboendena är 

dokumentation, namnskyltar på personalen, genomförandeplaner och 

kompetensutvecklingsplaner, valmöjlighet av två varmrätter respektive 

tidpunkt för måltiderna samt riskbedömning främst avseende nutrition. 

Bristerna inom hemtjänsten avser främst rutiner för hantering av egna 

medel, delegering från primärvården och den sociala dokumentationen 
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samt rutiner för hantering av nycklar, synpunkter och klagomål hos 

några enheter. 

 

 

Rådet har ingen erinran. 

 

 

 

§ 17 Tillgänglighet 

 

Inget nytt att rapportera. 

 

 

§ 18 Kvarstående frågor 

 

 Studiebesök på boenden. Återkommer med planering inför oktober. 

 

 Möte med äldreombudsmannen – avvaktar  

 

 

                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                   

§ 19 Förvaltningschefens information 

 

 Ett bra liv – på Älvsjömässan 9-11 september. Äldreförvaltningen 

medverkar. 

 

 Utbildningsläget – kort information av Annika Jalap-Hermanson 

En uppdaterad lista sänds ut till rådet. 

Diskuteras även behov av information om olika dolda funktionshinder i 

samband med utbildning t ex undvika starka parfymer och röklukt, 

observanda som bör beaktas i planering och utförande. 

 

 Inbjudan till Äldreomsorgsdagarna den 5-6 november 2008 

Program: http://www.fortbild.se/pdfkatalog/6868.pdf 

Fyra deldeltagare anmäls till nämndsekreteraren 

 

 Utdelas Socialstyrelsens rapport: ”Öppna jämförelser inom vården och 

omsorgen om äldre 2008 – verksamhetens kvalitet”. 

 

 

 

§ 20 Övriga frågor 

 

 Utsänd enligt önskemål: Upphandlingsrapport och tilldelningsbeslut 

avseende upphandling av enstaka platser i särskilda boendeformer för 

personer 65 år och äldre i form av korttidsvård och profilboende   

– för kännedom 

 

 Uppdaterad matrikel för handikapprådet – återkommer efter redigering 

 

 Kostpolicy för Stockholms stad äldreomsorg sänds ut till rådet. 

http://www.fortbild.se/pdfkatalog/6868.pdf
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 Ledamoten Barbro Ohlson HRF, anmäler följande skrivelse, vilken rådet 

önskar spridning av till berörda instanser: 

 

Om Äldre Direkt 

För en tid sedan presenterades Äldre Direkt i TV.  

Tyvärr har det framkommit att det var svårt för somliga hörselskadade, 

skadorna är ju olika, att ta del av vad som sades. Något som kan vara 

olyckligt eftersom vitsen med det hela var ju från TV:s sida information 

om detta, samt i informationen ett meddelande om telefonnummer. 

 

Förslag: Kan inte inslaget på något sätt göras om, t ex på Anslagstavlan. 

Möjligtvis har TV1 också en sådan, i den sändning som geografiskt sett 

omsluter stockholmsområdet. 

 

Jag har ringt telefonnumret 08-80 65 65 och träffade då på Emma, en ljus 

flickröst, som jag klart och tydligt hörde. Jag fick min önskade 

information, nämligen: Vem kan hjälpa oss att sätta upp en lampa m.m. 

Hon hänvisade till Fixar-Lars på Södermalm, gav ett telefonnummer, 

men talade samtidigt om att detta gällde bara personer över 75 år. Så var 

det upp till mig att gå vidare. 

För att ytterligare testa detta, bad jag min man, som har en annorlunda 

hörselskada, att ringa upp och fråga om en annan sak. Även han fick klart 

och tydligt besked – men i fråga om besök hemma av distriktssköterska, 

fick han veta att det var landstingets bord. 

 

 

 

Vid protokollet 

 

 

Göran Edenberg 

sekreterare 


